
Négyszemközt Paál Istvánnal 
„A mai napig Szegeden van 

egyetlen bejelentett lakcímem. Az 
egyetlen viszonylagosan biztos 
pont csavargásaim, vándorlásaim 
és hányódásom össze-visszaságá-
ban: AZ OTTHONOM." — olva-
som Paál István sorait a JATE-
klub meghívóján. A pár sornyi 
feemutatknzás kiegészítést kíván 
azok számára is, akik alkotói 
munkásságának kezdetétói isme-
rik ő t s azok számára is, akik a 
pécsi és a szolnoki sikerek óta 
..jegyzik" a nevét Szegeden ők 
vannak kevesebben, hisz a pár 
éve végzett hallgatók vagy tagjai 
voltak az általa vezetett Egyetemi 
Színpadnak, vagy a nézői az álta-
la rendezett előadásoknak. 

A kevesek kedvéért beszélgeté-
sünk során felidéztük eddigi pá-
lyafutásának főbb állomásait, ez 
évi sikereit megemlítve tervei t 

— Kezdjük akkor az elején.'.'. 
— Hogy pontosan hol a kezdet, 

magam sem tudom, de kezdjük 
az egyetemmel. Szegedi lévén, itt 
Jártam bölcsészkarra, 1960—65. 
között Ezekben az években már 
tagja voltam a Szegedi Egyetemi 
Színpadnak, vezetője azonban 
csak V. éves koromban lettem, 
egészen az 1973/74-es tanév vé-
géig. 

— S közben? 
— Közben voltam népművelő, 

színházi ügyelő, s többek között 
1969—71-lg a Szegedi Nemzeti 
Színház segédrendezője. E szer-
ződés megszűnte után függetlení-
tett művészeti előadóként dol-
goztam a JATE Közművelődési 
Titkárságán, Ambrus Györggyel 
és Kerekes Lászlóval. Ez idő alatt 
keményen dolgoztunk a színpad-
dal, s komoly hazai-külföldi sike-
reket értünk el. Az 1973/74-es 
tanévben azonban a város és az 
egyetem vezetőségének bizonyos 
fenntartásai támadtak velünk 
szemben, ezért kollegáimmal úgy 
döntöttünk, elmegyünk. 

— Ezután jött Pécs? 
— Igen. 1974-ben vendégrende-

zőnek hívott a Pécsi Nemzeti 
Színház vezetősége. Két évet töl-
töttem a színháznál, Camus: Ca-
liguláját és Jarry: Übü királyát 
rendeztem. A pécsi színháznak 
köszönettel tartozom, mert szak-
diploma nélkül ls, alkalmaztak, 
vállalva a szakmai-kultúrpoliti-

kai kockázatot A bizalom és a 
siker ellenére nem éreztem jól 
magam a tőlem távolálló színhá-
zi munkastílus, munkalégkör mi-
att. Ezért is fogadtam örömmel 
Székely Gábor meghívását a szol-
noki Szigligeti Színházhoz. 

— Akkoriban már az egyik leg-
jobb vidéki színház volt a szol-
noki.. 

— Magam is úgy tartottam, 
hogy a kaposvári, a kecskeméti 
és a szolnoki társulat volt akkor 
a legjobb vidéken. Megtisztelő 
feladat volt számomra a meghí-
vás, nemcsak a nagyszerű alkotó 
közösség mia t t de a feladat nagy-
szerű volta miatt is; Bulgakov: 
Álszentek összeesküvését vittük 
színre. 

— idén külföldön is rendez-
tél... 

— Igen, Albee és Mrozek után 
a lengyelországi magyar színházi 
dekád egyik bemutatott darabja-
ként Sarkadi: Kőműves Kelemen-
jét választhattam. A Bydgoszcz-i 
Polski Teatr-ban bemutatott Sar-
kadi mű magyarországi ősbemu-
tatója 1973-ban volt, épp a Sze-
gedi Egyetemi Színpad előadásá-
ban. 

— A közelmúltban a Szegedi 
Nemzeti Színház is hívott... 

— Valóban, ajánlatot kaptam a 
város és a színház vezetőitől a fő-
rendezői munkakör betöltésére. 
Megköszönve az ajánlatot még-
sem fogadtam el, mert Szeged és 
Pécs után Szolnokon kaptam elő-
ször tökéletes bizalmat a város-
tól és színháztól egyaránt E bi-
zalom olyan meggyőző számomra, 
hogy még ily „vonzó" ajánlattal 
sem cserélem fel. A JATE-klub 
mostani meghívását örömmel fo-
gadtam: hisz hazajöttem. A há-
romnapos programot igyekeztem 
hasznosan és érdekesen összeállí-
tani. 

— Említést tettél a számodra 
szokatlan „profi" színházi mun-
kastílusról. Te magad milye« szín-
házban hiszel, milyen módszerrel 
dolgozol? 

— Én abban a színházban hi-
szek, amit az Egyetemi Színpad 
is igyekezett megvalósítani: az 
etikus színházban. Úgy gondolom, 
csak azoknak az embereknek van 
joguk odaállni a színpadra, erre 
a szent térre, csak azok vállal-

hatják ezt a szent processzust 
akik emberszabású emberek, akik 
legalább olyan, vagy talán még 
magasabb szinten élik az életet 
mint azok, akiket megjeníte-
nek. Színészcentrikus rendező va-
gyok, azt vallom, a színészegyen-
rangú alkotótárs. Gyűlölöm a ren-
dezői-vezetői terrort, mert meg-
félemlítettségben dolgozni nem le-
het. Előadásaim színészközpontú-
ak, rendezés közben a színészből 
indulok ki és magamon át térek 
vissza hozzá. 

— Dívat a színház válságáról 
beszélni... 

— Nem hiszek benne, mert 
meggyőződésem, hogy a mai ma-
gyar „profi" színház egyre nyi-
tottabb. Hiszek a színház való-
ságtükröző funkciójában, megve-
tem a l'art pour l'art színházat 
az öncélú bájolgást az esztéti-
zálást 

— Az Elet és Irodalom tavaly 
nyári számában egy színházi éle-
tünket elemző írás szerzője az öt 
legjobb mai magyar rendező kö-
zé sorolt. Elégedett vagy-e az 
ilyen kijelentések hallatán? 

— A cikket olvasva nem töl-
tött el különösebb öröm, vagy 
boldogság. Tudom, hogy a ma-
gyar színházi élet egyik rendező-
je vagyok, tudom, hogy mi a cé-
lom, mi a dolgom. Annak idején 
nem akartam Szegedről elmenni, 
de úgy éreztem, el kell mennem. 
Most mégis úgy gondolom, ha 
mai lehetőségeim korábban adód-
nak, talán a ló túlsó oldalára 
esek. Ha megkérdeznék, újra kez-
deném-e, nemmel felelnék. Nem 
kezdeném újra, mert felnőtté, 
emberré, művésszé válásom iszo-
nyú sok csalódásba, szenvedésbe 
kerü l t Kicsit fáradt és keserű 
lettem ettől, de nem cinikus. 
Ezért tudom csinálni a munká-
m a t ezért tudok még hinni. 

— T erveid? 
— A következő évadban sze-

retném színre vinni Garas Dezső 
vendégszereplésével Csurka Ist-
ván: Deficit című darabját, a 
szolnoki stúdiószínházban pedig 
Sámuel Beckett-XSl: A játszma 
végét. Terveim közt szerepel még 
Jarry: Láncravert Übü-je, Boris 
Vian drámája, a Birodalomépítők 
és Örkény István darabja, a Pisti 
a vérzivatarban. 

GRÖF RÓZA 

Néptáncosok találkozója 
A JATE néptánccsoportja és a 

deszki délszláv nemzetiségi együt-
tes adott közös műsort május 7-
én az Auditórium Maximumban. 

Szép számú érdeklődő előtt 
kezdődött a bemutató, s ebben 
nyilván közrejátszott, hogy a 
vendégek nem Idegenek az egye-
temisták előtt, korábban több-
ször szerepeltek Szegeden, s jár -
tak a JATE-klubban is. 

A két együttes között kialakult 
Jó kapcsolat eredménye ez a 
mostani produkció, melyben ma-
gyar és délszláv táncok felváltva 
kaptak helyet, sőt még a műsor 
„konferálása" ls kétnyelvű vol t 

A két teljesen eltérő zenei vi-
lág, a különböző mozgásanyag 
jól egészítette ki egymást, s lé-
vén, hogy a műsor elég hosszú 
volt, külön-külön is a teljesség 
érzetét keltette. 

Több kuriózummal persze a 
deszkiek szolgáltak, hiszen olyan 
dalokat, táncokat adtak elő, ami-

ket a jelenlevők többeége nem 
Ismert Ráadásul mindezt magas 
színvonalon, a a teljesítmény ér-
tékét emeli, hogy a csoport tag-
jai szinte kivétel nélkül általá-
nos iskolások. Hangulatot tud-
tak teremteni, s ebből a zene-
kai is nagy részt vállalt, első-
sorban a virtuóz harmonikás 
Delancsity Radovan jóvoltából. 

Az egyetemistáknak volt né-
hány gyöngébb pillanatuk, főu 
leg a lányok jóvoltából — több-
ször elképesztően hamisan éne-
keltek —, a jobb koreográfiájú, 
kidolgozottab előadásokkal azon-
ban kárpótolják a nézőket. Emel-
lett meg kell említeni Csendes 
Tibornak az előadás egyik fény-
pontját jelentő szólóját. 

A műsor befejezéseképpen a 
két együttes tagjai közösen mu-
tattak be egy délszláv táncot, 
melynek koreográfusa a deszki 
csoport vezetője, Gyorgyev Mi-
livoj. 

Nyugdíjasok 
köszöntése 

Május 3-án családias ünnepség 
keretében köszöntötte a Juhász 
Gyúla Tanárképző Főiskola Szak-
szervezeti Bizottsága és KISZ-
szervezete az intézmény nyugdí-
jas oktatóit és dolgozóit az anyák 
napja alkalmából. 

A rendezvényt a negyedéves 
matematika—kémia szakos hall-
gatók szervezték dr. Berecz Ár-
pádné vezetésével. Jelentős segít-
séget nyújt dr. Bagdi Sándor fő-
iskolai docens és dr. Károssy Csa-
ba főiskolai adjunktus. 

Az ünnepség résztvevői rövid 
zenés-verses összeállítást hallhat-
tak, majd kellemes beszélgetés 
alakult ki az ünnepeltek és a 
hallgatók között. 

Nemzetközi 
siker 

Nemzetközi Analitikai Ver-
senyt rendeztek áprilisban a 
Belgrádi Tudományegyetemen 
21 három—három tagú csapat 
részvételével. Hazánkat hat felső-
oktatási intézmény hallgatói kép-
viselték. Szegedről a József Atti-
la Tudományegyetem és a 
SZOTE Gyógyszerészettudomá-
nyl Karának csapatai vettek 
részt a szellemi versengésen. A 
két fordulóban lebonyolított ver-
senyen (analitikai gyakorlat és 
számítási gyakorlat) a JATE 
Ábrahám Imre II., Berkesi Ottó 
III. és Körtvélyesi Tamás III. 
éves vegyész hallgatókból álló 
együttese a hatodik, a gyógysze-
részeti kar csapata pedig a ti-
zenegyedik helyen végzett 

Elismerés 
A Gyógyszertechnológusok 

Nemzetközi Tudományos Szerve-
zete az NSZK-beli Mainzban ren-
dezte meg 25. jubileumi kong-
resszusát A jubileum alkalmából 
alapított tiszteletbeli ezüst jel-
vényt a gyógyszertechnológiai ku-
tatások terén végzett eredményes, 
nemzetközileg is Ismert munká-
jának elismeréseként elsőként dr. 
Kedvessy György egyetemi tanár, 
a Gyógyszertechnológiai Intézet 
igazgatója kapta meg. A kitünte-
tést és az arról szóló dokumentu-
mot a kongresszus ünnepi ülésén 

adták át Kedvessy professzornak 

Diákportr'é '79 

Egyedül — Athénban 

Tóth Mária nevét csak néhány 
hete ismeri az országos és a sze-
gedi közvélemény. Magyarázatul 
az a tény szolgál, hogy a Liszt 
Ferenc Zeneművészeti Főiskola 
szegedi tagozatának IV. éves 
hallgatója Athénban a Maria 
Callas Nemzetközi Énekverseny 
opera kategóriájában negyedik 
helyezést ért el. 

Nagyszerű teljesítményét több 
hazai szak- és napilap értékelte, 
ezért mi inkább a siker előzmé-
nyeiről, a felkészülés időszakáról 
és főiskolai hétköznapjairól kér-
deztük Tóth Máriát. 

— Mióta foglalkozol zenével? 
— Ha pontosan akarok fogal-

mazni, azt kell mondanom, há- ' 
roméves korom óta, akkor írattak 
be szüleim a zeneóvodába. Ké-
sőbb az általános iskolában Hof-
sang Józsefné irányításával éne-
keltem úttörő seregszemléken, is-
kolai rendezvényeken. Később 
zongorázni tanultam, sőt a Tö-
mörkény Gimnáziumban is zon-
gora volt a főtanszakom. 

— E szerint zongoraművésznek 
készültél? 

— Nem egészen. A szívem min-
dig az énekléshez húzott ezért is 
foglalkozott velem 17 éves ko-
romtól Berdál Valéria. 

— S érettségi után kerültél a 
főiskolára-... 

— Kis kerülővel. Először 
ugyanis a Zeneakadémia ének 
szakára jelentkeztem, de nem 
vettek fel. Utána a Szegedi Nem-
zeti Színháznál dolgoztam egy 
évig, mint korrepetitor. Csak ezt 
követően lettem a Liszt Ferenc 
Zeneművészeti Főiskola hallgató-
ja ének—zongora tanári szakon. 

— Ekkoriban már szerepeltél 
nyilvánosan? 

— Többször is. Elsősorban a 
főiskola házi rendezvényein, vá-
rosi hangversenyeken, s diák-
fesztiválokon. De felléptem Ang-
liában és Bulgáriában is. a főis-
kola vendégszereplései alkalmá-
val. 

— Az athéni versenyre mikor 
neveztél be? 

— A versenyt március végén 
rendezték, s én decemberben 
szereztem róla tudomást Tulaj-

•donképpen nem is én neveztem 
be, hanem tanárom Sinkó György. 
Előzőleg országos meghallgatá-
son vettem részt, a Zeneakadé-
mián, ahol egyedül engem en-
gedtek tovább. Amennyire jó ér-
zés volt ez számomra, annyira 
szorongató is. Nem kis dolog 

egyedül képviselni Magyarorszá-
got egy komoly nemzetközi ver-
senyen. 

— Milyen volt a mezőny? 
— Meglehetősen erős. Egy-

részt az énekesek alapos fel-
készültsége m i a t t másrészt mert 
én voltam a legfiatalabb, har-
madrészt mert a szigorú zsű-
ri kiváló művészekből állt. A 
verseny háromfordulós vol t s 
első díjat nem adtak ki. Az ott 
előadott programomat — 8 áriát 
és 5 dalt — egyébként elutazá-
som előtt a szegedi Ifjúsági Ház-
ban is bemutattam, nem túl 
nagyszámú közönség előtt. Azt 
hiszem a szervezéssel, a propa-
gandával volt a baj, nem az ér-
deklődőkkel. Plakátot szinte se-
hol nem láttam, a csoporttársaim 
készítettek néhányat, amit a 
menzán, meg egyéb helyeken 
függesztettek ki. 

— Ha már a csoporttársaidat 
említetted, hogyan fogadták si-
keredet? 

— Velem együtt örültek. Min-
dig jó viszonyban voltam az év-
folyamtársaimmal, tanáraim is 
szeretnek. Sajnos, a csoporttár-
saimmal mostanában egyre keve-
sebb időnk jut egymásra, a taní-
tási gyakorlatok és a vizsgaidő-
szak mia t t 

— Népköztársasági ösztöndíjas 
vagy. A tanulás és az énekpró-
bák mellett jut-e időd szórako-
zásra? 

— Igen. Szabad időmben olva-
sok, bár nem annyit, mint 
amennyit szeretnék. Emellett ze-
nét hallgatok, s nemcsak a ko-
molyzene műfajába tartozókat 
Elég sokat járok moziba és szín-
házba is, egyszóval úgy szórako-
zom, ahogy a velem egykorúak. 

— Hamarosan államvlzsgázoL 
Hogyan tovább? 

— Már érettségi után is hív-
ták a szegedi operatársulathoz. 
Ez a lehetőség most ls adott szá-
momra, de úgy érzem még min-
dig tanulnom kell. Ezért jelent-
keztem a Zeneakadémia opera-
tanszakára. Most remélhetőleg si-
kerülni fogl 

— Van-e hazai, vagy a külföl-
di operaénekesek között példa-
képed? 

— Nincs. Sokuk művészetéti», 
merem, becsülöm, s mindegyiké-
ből a számomra tanulságosat 
szűröm le. 

— Lámpaláz? 
— Éneklés közben sosincs. Nem 

mondom, ha zongorázni kell, 
még ma is végigfut raj tam a hi-
deg, de az éneklés az egészen 
más. Fellépés előtt kicsit izgulok, 
de nem jobban, mint ami egy jó 
teljesítményhez kell. 

— Nyári terveid? 
— Éneklés, nyelvtanulás, uta-

zás. Szeretnék alaposan felké-
szülni a Zeneakadémiára, s ha 
jut rá időm német és olasz nyel-
vi tudásomat szeretném csiszol-
ni. Két ízben foglalkozott már 
velem Weimarban Lore Fischer, 
énektanárnő, aki az idén is meg-
hívott de most Salzburgba Meg-
hívásának szeretnék eleget tenni, 
mert ez szakmailag sokat jelente-
ne nekem. 

G. R. 

Énekszóval és virággal köszöntötték édesanyjukat az anyák napi ünnepségen a SZOTE óvodásai 
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